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Spolurozhoduj o využití časti financií mesta!
Participatívny rozpočet umožňuje 

obyvateľom mesta s trvalým pobytom 
spolurozhodovať o využití časti prostriedkov  
z rozpočtu mesta. Ide o možnosť vytvoriť pre 
obyvateľov mesta ako aj pre formálne 
organizácie a neformálne skupiny so sídlom  
v Novej Bani alebo ktoré pôsobia v Novej Bani 
priestor spolupodieľať sa na rozvoji mesta, 
zlepšiť napĺňanie potrieb a priorít obyvateľov, 
vťahovať ich do verejného života a diania, 
napomáhať modernizovať správu vecí verejných, 
zvýšiť efektívnosť, legitímnosť a transparentnosť 
verejného rozhodovania.

Technické služby mesta Nová Baňa majú spustenú svoju vlastnú web 
stránku, kde sa občania môžu dočítať novinky z práce TS a aktuálne 

oznamy. 
 www.tsnb.sk

Ing. Lucia Beťková, MBA  
riaditeľka Technických služieb mesta Nová Baňa 

Finančné prostriedky na rok 2024 v celkovej 
sume 5 000 eur sú vyčlenené na komunitné 
projekty s verejnoprospešným účelom a týkajú 
sa týchto oblastí:

• doprava a komunikácie
• životné prostredie
• kultúra
• šport
• sociálna pomoc a sociálne služby
• história, tradície, folklór
• propagácia, komunikácia a marketing.

Uzávierka podania projektov je do 31.3.2024.

V mesiaci apríl sa uskutoční výber projektov  
v komisiách pri MsZ a následne schválenie  
v MsZ. Od mája sa začne realizácia schválených 
projektov.

Podrobné informácie a spôsob podania 
projektov je uvedený na webovej stránke mesta 
v sekcii Participatívny rozpočet.

Participatívny rozpočet vychádza z celo-
svetovo uznávaného konceptu. Tak neváhaj  
a zapoj sa do tohto celosvetového trendu práve 
vo svojom meste!!!

PhDr. Lenka Šubová
manažér projektov, komunikácie, propagácie 

Novovybudovaný posilňujúci vrt bude čoskoro 
prepojený s existujúcim vodovodom 

V termíne do konca januára 2024 bolo požadované od Stredoslovenskej 
vodárenskej spoločnosti, a. s., aby mesto predložilo vodoprávne povolenie 
na vybudovanie prepojenia novovybudovaného posilňujúceho vrtu  
v lokalite Drozdovo na existujúci vodovod, ktorý začína na hranici 
katastrálneho územia Nová Baňa a Veľká Lehota. Túto požiadavku sme 
boli schopní splniť. Vodoprávne povolenie sme získali z Okresného úradu 
v Žarnovici. Tento proces trval viac ako pol roka. Zároveň sme zabezpečili 
v mesiaci január aj vyrúbanie trasy od drevín, náletov a porastu, na ktoré 
sme od Okresného úradu zo Žarnovice tiež dostali povolenie. Nasledovať 
bude zmluvné dojednanie a uzatvorenie zmluvy, na základe ktorej bude 
vrt odkúpený Stredoslovenskou vodárenskou spoločnosťou, a.s.  
a zároveň bude postúpené vodoprávne povolenie na Stredoslovenskú 
vodárenskú spoločnosť, a. s., ktorá už vo vlastnej réžii zabezpečí 
vybudovanie prepojenia tohto posilňujúceho vrtu s vodovodom. Tieto 
kroky sú nevyhnutné preto, aby sme zabezpečili dostatok pitnej vody 
práve pre lokality v oblasti sídliska Pod sekvojou a v oblasti Hrádza. 
Významne sa zlepší situácia aj 

v celej lokalite Starohutskej ulice a na Orave v Novej Bani. Budeme tak 
lepšie schopní zabezpečiť dodávku pitnej vody, či už je to v letných 
mesiacoch, kedy jej je nedostatok, alebo v čase prívalových dažďov, kedy 
vzniká nežiaduci jav - zákal vody. V súvislosti s touto požiadavkou na 
prepojenie posilňujúceho vrtu je podmienené aj vydanie kolaudačného 
rozhodnutia a samotného pripojenia bytového domu, ktorý stavia 
spoločnosť IKM na sídlisku Pod Sekvojou, pričom pôvodný termín 
dokončenia mal byť v mesiaci marec 2024, ale z dôvodu zmien  
v rozostavanej stavbe zo strany IKM sa tento termín predĺži podľa odhadu 
na mesiac jún 2024.
O kompletnú rekonštrukciu budovy bývalého kina 
Vatra sa budeme uchádzať v ďalšej výzve

Do 9. februára je ambíciou mesta podať žiadosť na eurofondovú výzvu, 
ktorú vyhlásila Slovenská inovačná a energetická agentúra SIEA a v tejto 
výzve sa budeme uchádzať o kompletnú rekonštrukciu budovy bývalého 
kina Vatra. Na rekonštrukciu tejto budovy sme podali žiadosť aj v rámci 
Plánu obnovy už v lete 2023. Táto žiadosť sa nachádza v statuse podanej, 
ale z dôvodu nedostatočných finančných prostriedkov v tejto výzve máme 
informácie, že v tejto výzve z Plánu obnovy sa už ďalej na status žiadosti 
na vyhodnotenie pravdepodobne nedostaneme. Preto sa uchádzame  
o túto výzvu cez SIEA a veríme, že keďže ju podávame v prvom kole  
a medzi prvými, že budeme úspešní a budeme vedieť čerpať finančné 
prostriedky na kompletnú obnovu kina Vatra. Kino Vatra sa v súčasnosti 
už druhú zimu využíva iba v nevyhnutnom rozsahu a dá sa povedať, že je 

zazimované, pretože jeho energetická náročnosť je 
extrémne vysoká. Nie sú tam vykonané zatiaľ žiadne 
stavebno-technické úpravy v zmysle zaizolovania, 
obnovy strechy, obvodových múrov, okien a samotného 
kúrenia, kde v tejto budove ako v jedinej meste máme ešte starý typ tzv. 
konvenčného plynového kotla. Po rekonštrukcii by táto budova mala byť 
vo veľmi priaznivej energetickej triede a očakávame úsporu voči 
existujúcemu stavu, ktorá bude vyššia ako 60%, čo by znamenalo pre 
mesto dosiahnutie podmienok, kde je nulová spoluúčasť v rámci tejto 
eurofodnovej výzvy.
K efektívnejšiemu odpadovému hospodárstvu 
chceme občanov motivovať aj naďalej

V tomto februárovom čísle Novobanských novín je článok týkajúci sa 
problematiky odpadového hospodárstva. Prehľad o objeme 
produkovaných odpadov budeme prinášať priebežne počas celého roka 
za účelom, aby sme sa vzájomne informovali a vedeli sa sústrediť na 
dosiahnutie minimálne 10% zníženia tvorby komunálnych odpadov v roku 
2024 v porovnaní s rokom 2023. Trend, ktorý je rozpísaný v tabuľke  
v článku, je zatiaľ pozitívny už od roku 2019 až do roku 2023. Zatiaľ sa 
vďaka iniciatíve a snahe občanov darí zvyšovať podiel separovaných 
zložiek odpadov a naopak sa nám aj darí znižovať podiel zmesového 
komunálneho odpadu a objemného odpadu, ktorý najviac zaťažuje 
samosprávu a prenáša sa potom do výšky poplatku za KO, ktorý hradia 
občania a jednotlivé organizácie.
V rozbehnutých plánoch pokračujeme 

K problematike rekonštrukcie VN Tajch a k projektu výstavby nového 
vysokého napätia prinesieme viac informácií v nasledujúcom čísle, 
nakoľko v mesiaci február nás čaká uzavretie verejného obstarávania na 
zhotoviteľa rekonštrukcie VN a zároveň nás čaká tretí pokus na vypustenie 
vodnej nádrže a výlov rýb. V najbližších dňoch budeme mať vydané 
rozhodnutie a takisto vodoprávne povolenie na rekonštrukciu tejto vodnej 
nádrže, ktoré vydá okresný úrad v Žarnovici, o ktoré sme žiadali už takmer 
pred rokom. To nám umožní pristúpiť k samotnej realizácii rekonštrukcie. 
Čo sa týka vysokého napätia, pravidelne prebiehajú online stretnutia so 
zástupcami SSD, ktoré koordinuje spoločnosť Knauf Insulation, na ktorom 
sa zúčastňuje aj spoločnosť Cortizo Slovakia a mesto Nová Baňa. Podľa 
posledného stretnutia z 2. februára 2024 dôjde v prvom štvrťroku 2024  
k zahájeniu stavebných prác na novej trafostanici, ktorá sa bude 
nachádzať na ulici Železničný rad. Zároveň bude požiadané o stavebné 
povolenie a následne bude možné pristúpiť aj k ďalším krokom samotnej 
výstavby nového vysokého napätia.

Mgr. MVDr. Branislav Jaďuď, PhD., MBA, primátor mesta
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Vymeňte použitý 
kuchynský olej za nový!
Od 1.2.2024 máte možnosť na 

zbernom dvore Technických 
služieb mesta Nová Baňa vymeniť 5 l 
použitého kuchynského oleja za 1 l 
nového oleja. Stačí, pokiaľ občan 
mesta príde počas otváracích hodín  
s 5l použitého oleja uskladneného  
v plastových fľašiach. Obaly sa  
s olejom odovzdávajú, nevracajú sa. 

Použitý olej sa dá taktiež separovať 
a vyhodiť do kontajnerov na to 
určených. Žltý kontajner na zber oleja 
nájdete v kontajnerových stojiskách na sídliskách. 

 PREČO ZBIERAŤ POUŽITÝ KUCHYNSKÝ OLEJ?
Chránite životné prostredie a zdroje pitnej vody!
Ušetríte svoje odpadové potrubia od zanesenia tukovými nánosmi, 

eliminujete zanášanie kanalizácie a výskyt hlodavcov!
Olej vyliaty na pôdu poškodzuje pôdnu flóru a znižuje sa jej priepustnosť!
Aj 1 kvapka použitého kuchynského oleja dokáže znečistiť niekoľko  

tisíc litrov vody!
Ušetríte produkciu emisií tým, že recykláciou odovzdaného použitého 

kuchynského oleja sa vyprodukuje biopalivo – bionafta bez potreby výroby 
novej suroviny na tento účel.

AKÉ TYPY OLEJOV SA ZBERAJÚ?
- všetky typy rastlinných olejov (slnečnicový, repkový, ľanový,...)
- kuchynské oleje a tuky po vyprážaní alebo fritovaní
- oleje slúžiace ako nálev potravín (sardinky, olivy, syry, sušené 
paradajky v oleji, ...)

AKO NA TO?
Najideálnejšie je postupne si olej zlievať. Po použití v kuchyni je treba 

olej nechať vychladnúť a následne zliať (do uzatvárateľnej plastovej fľaše, 
kanistra, bandasky do objemu maximálne 10 litrov), nie do sklenených 
fliaš.

Olej by nemal obsahovať hrubé nečistoty a kúsky potravín.
Naplnené fľaše/bandasky odovzdáte na zbernom dvore počas 

otváracích hodín.
 Ing. Lucia Beťková, MBA  

riaditeľka Technických služieb mesta Nová Baňa 
Foto: zdroj internet

Triedenie a vznik odpadov za obdobie 2019 – 2023 
Náklady na činnosti nakladania so 

zmesovým komunálnym odpadom  
a objemným odpadom hradí naše mesto  
z miestneho poplatku za komunálne odpady. 
Tento poplatok sa pre r. 2024 nezmenil, aj keď 
poplatok za uloženie ZKO (zmesový komunálny 
odpad) a OO (objemný odpad) sa zvýšil  
o 10,5%, čo predstavuje mieru inflácie za r. 2023 
potvrdenú Štatistickým úradom SR. 

Náklady v odpadovom hospodárstve sú 
tvorené zberom odpadov, uložením odpadov na 
skládku a zákonným poplatkom. Všetky tieto 
náklady sa platia z miestneho poplatku od 
občanov a organizácií. Drobný stavebný odpad 
(DSO) si platí každý jeho tvorca sám a nie je 
platený z miestneho poplatku za komunálne 
odpady. 

Čím je vyššie % vytriedených zložiek odpadu, 
tým je nižší zákonný poplatok za uloženie 
odpadov na skládku a nad určité % je možné 
získať ešte aj dotáciu z Envirofondu. O tom, aké 
bude % vytriedenia separovateľných zložiek 
odpadu za r. 2023 budeme informovať  
v nasledujúcom čísle Novobanských novín.  

Ďakujeme všetkým občanom, ktorí si dajú tú 
námahu a pomáhajú triediť odpad a tým znižovať 
objem komunálneho odpadu. Za obdobie od  
r. 2019 do r. 2023 sa nám vďaka vám všetkým 
darí znižovať každoročne objem ZKO + OO  
a v r. 2023 bol tento odpad vyprodukovaný  
o viac ako 600 ton v menšom objeme, ako tomu 
bolo v r. 2019, čo zodpovedá poklesu ZKO + OO 
o 25%. Práve za tento odpad platíme my všetci 
z nášho miestneho poplatku za komunálne 

odpady a čím ho menej vytvoríme, tým viac 
ušetríme. Treba vyzdvihnúť aj nárast objemu 
vytriedených zložiek odpadov, a to v r. 2023 
najmä nárast vytriedenia za papier a drevo.  
O vývoji v množstve odpadov za jednotlivé druhy 
budeme informovať v Novobanských novinách 

pravidelne každý mesiac počas r. 2024 s cieľom 
dosiahnuť min. 10% pokles tvorby ZKO + OO, 
ktorý vozíme na skládku odpadov.

V tabuľke pod článkom je porovnané 
množstvo jednotlivých druhov odpadu za 
obdobie 2019 – 2023. 

expedícia (t)

kód odpadu komodita 2019 2020 2021 2022 2023

20 01 39 plasty 17,08 96,41 104,48 84,49 81,80

20 01 02 sklo 57,66 61,22 116,14 65,68 96,12

20 01 01 papier 54,40 76,50 61,71 52,88 108,56

20 01 04 obaly z kovu 1,58 4,85 11,50 3,46 4,03

20 01 40 kovy 3,10 1,22 4,62 7,82 10,13

20 01 38 drevo 60,33 78,98 95,40 97,72 103,68

20 02 01 BRO 355,60 239,98 514,90 225,74 306,50

20 01 08 BRKO 0,00 0,00 34,68 62,24 48,88

20 01 35 elektro 6,42 24,64 34,03 35,89 39,05

20 03 08 DSO 22,02 32,63 22,92 62,22 42,58

20 03 07 OO 217,32 213,33 171,52 198,78 268,72

20 03 01 ZKO 2 193,43 1 917,88 1 859,78 1 654,88 1 535,20

SPOLU t ZKO + OO 2 410,75 2 131,21 2 031,30 1 853,66 1 803,92

zníženie ZKO + OO 
spolu v tonách

-279,54 -99,91 -177,64 -49,74

Mgr. MVDr. Branislav Jaďuď, PhD., MBA
Ing. Lucia Beťková, MBA, Mgr. Ivana Cicko 

Príspevok neprešiel jazykovou korektúrou.

BRO - biologicky rozložiteľný odpad 
BRKO - biologicky rozložiteľný kuchynský odpad (hnedé 
kukanádoby na stojiskách pri bytových domoch)
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Demografia mesta Nová Baňa za rok 2023
Znovu nám z počtu obyvateľov ubudlo. K 31.12.2023 nás bolo 6835, 

čo je v porovnaní s rokom 2022 o 44 obyvateľov menej. 
I napriek tomu, že žien ubudlo viac, z konečného počtu obyvateľov je 

stále viac žien s počtom 3511, čo je 51,37%  z celkového počtu a mužov 
je 3323, čo je 48,63% z celkového počtu obyvateľov.

V uplynulom roku sa k nám prisťahovalo 80 nových občanov, ale 
odhlásilo sa 109 občanov.

Narodilo sa 62 detí, z toho 39 chlapcov a 23 dievčat. Výber mien bol 
pestrý. Obľúbené začiatočné písmená pri výbere mien detí boli M a T. 

Úmrtnosť nám mierne klesla. Oproti roku 2022 zomrelo o 5 ľudí menej, 
a to v počte 77, z toho 33 mužov a 44 žien. 

Spoločnú životnú cestu si zvolilo 50 párov. Novobančania u nás  
v meste mali 20 obradov, z toho 11 civilných a 9 cirkevných.  Počet 
rozvedených osôb bol 28.

Priemerný vek obyvateľstva sa mierne zvýšil na 42,69 rokov.  
K 31. decembru 2023 sa najstaršia občianka dožila veku 103 rokov  
a najmladšia občianka mala 3 dni.

Prehľad za rok 2023

Muži Ženy Spolu

Stav k 1.1.2023 3343 3536 6879

Narodení 39 23 62

Zomrelí 33 44 77

Prisťahovaní  
k trvalému pobytu

36 44 80

Odsťahovaní  
z trvalého pobytu

54 55 109

Stav k   31.12.2023 3324 3511 6835

Údaje o počte narodení, úmrtí či počte uzavretých manželstiev nemusia 
byť konečné, nakoľko nemáme prehľad o týchto udalostiach našich 
občanov, ktoré sa stanú v zahraničí. 

Martina Svetíková

Poďakovanie

Zariadenie pre seniorov 
ÚSMEV ďakuje

Zariadeniu sociálnych služieb 
Hrabiny –  pani riaditeľke,  

vedúcej kuchyne a kuchárkam  
za pomoc a ústretovosť  
pri zabezpečení stravy  

pre naše zariadenie  
v mesiaci január.

zamestnanci a obyvatelia
ZPS ÚSMEV

Príspevok neprešiel jazykovou korektúrou.



NOVOBANSKÉ NOVINY     5FEBRUÁR   2024

POZÝVAME VÁS
Príspevok neprešiel jazykovou korektúrou.
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KULTÚRA

Novobanskí heligonkári,
podujatie, ktoré si  drží pevné, a dovolíme si povedať, aj 

popredné miesto v kultúrnom dianí v Novej Bani 
neuveriteľných 38 rokov. O jeho obľúbenosti svedčí aj 
skutočnosť, že je vyhľadávaným nielen domácimi divákmi, 
ale svojich priaznivcov si získalo aj v širšom okolí. 

Je to podujatie, ktoré je oslavou heligónky, srdečných 
stretnutí... A inak tomu nebolo ani tento rok. V sobotu 27. 
januára 2024 sa  v kine Vatra stretli skvelí muzikanti, 
ktorým tento ľudový nástroj doslova učaroval...

Naše pozvanie prijali heligonkári nielen z Novej Bane 
či z blízkeho okolia, ale pozvanie neodmietli ani známi 
heligonkári z rôznych kútov Slovenska. A ako sami 
povedali: „Do Novej Bane radi prídeme, sú tam skvelí 
ľudia a cítime sa u vás veľmi dobre,“ alebo „Novobanskí 
heligonkári sú moja srdcovka.“

Svoje heligonkárske i spevácke umenie predviedli 
Novobančania Jozef Suchý, Ignác Šály  Vladimír 
Víglaský, Rudolf Gábriš, Vladimír Adamec, Sebastián Čík  
s doprovodom speváčky  Daniely Kminiakovej zo Svätého 
Antona.  Prvýkrát sa na tomto podujatí predstavili Bruno 
Šediansky a René Záhumenský, ktorí so všetkou cťou 
zastúpili najmladšiu generáciu heligonkárov. O tom, že im 
tento nástroj prirástol k srdcu, niet pochýb. Vystúpenie 
žiakov – heligonkárov zo Základnej umeleckej školy Nová 
Baňa - Jakuba Kišša, Adama Valacha, Jakuba Tomu, 
Martina a Petra Homolákovcov, Richarda Adamca  
a Vanesy Adamcovej pod vedením Jany Ďurčekovej 
napovedá, že heligónka má v Novej Bani budúcnosť.  
Naše pozvanie prijali aj Miroslav Gužík z Tekovskej 
Breznice, Miloš Dubovský z Beluja, Pavol Rajnoha  
z Malej Lehoty, Ján Zrebený z Banskej Hodruše.  
Z Prenčova k nám neplánovane zavítal Martin Bartolovic. 
Napriek veľkému počtu heligonkárov sme mu dokázali 
vytvoriť priestor na pódiu v druhom vystúpení. Premiéru 
na našom podujatí mali aj mladí heligonkári Ľuboš 
Longauer z Čierneho Balogu a Viktor Výbošťok zo 
Stožka.  O tom, že boli výborní, niet pochýb. Svedčí o tom 
odozva z publika a nám zostáva len veriť, že do Novej 
Bane opäť radi zavítajú.

Veľmi si vážime priazeň Vlasty Mudríkovej zo Skalitého, 
Pavla Lisku z Dolnej Strehovej a Štefana Kubačáka  
z Turzovky, ktorí nepochybne patria medzi najznámejších 
heligonkárov na Slovensku. O to viac nás teší, že sa  
k nám radi vracajú. Vlasta Mudríková, známa milovníčka 
slovenského folklóru, vystúpila v doprovode Jána Žabčíka 
z Novej Bošáce a ich spoločná hudobná cesta začala 
pred 10 rokmi práve na Novobanských heligonkároch. 
Dedko Kubačák, ako ho  familiárne volajú, prišiel a zahral 
v spoločnosti svojich vnučiek Katky, Danky a Sandry. Je 
radosť vidieť, ako hudba dokáže spojiť generácie.

A tak ako Novobanskí heligonkári neodmysliteľne 
patria k Novej Bani, tak sú pre kolobeh života mimoriadne 
dôležité včely. A práve včelárenie bolo témou tohto 
ročníka. Prostredníctvom Cecílie Tencerovej a Filomény 
Novekovej sme sa preniesli do gazdovstva u Ištvánikov  
a vžili sa do života včelárskej rodiny počas dlhých 
zimných mesiacov. Podujatím, ktoré sa uskutočnilo  
v dvoch samostatných vystúpeniach, nás sprevádzala 
Jana Polcová a o veselú náladu vo vestibule kina sa už 
tradične postarala hudobná skupina REAX z Novej Bane. 

A čo dodať na záver? Ďakujeme všetkým za priazeň, 
ktorú prechovávate k Novobanským heligonkárom. Váš 
záujem a pozitívna odozva sú pre nás povzbudením do 
budúcich ročníkov.

Dagmar Lachká, MsÚ Nová Baňa
Foto: archív MsÚ Nová Baňa 
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KULTÚRA
Fotogaléria k článku zo str. 6

Novobanský ples 2024
Prvý februárový piatok 2024 sa v sále CVČ v Novej Bani konalo 

výnimočné spoločenské podujatie – Novobanský ples, ktorý potešil jeho 
návštevníkov bohatým programom a nezabudnuteľnou atmosférou. 
Podujatie sa uskutočnilo pod záštitou Občianskeho združenia pri CVČ - 
CENTRÁČIK a mesta Nová Baňa.  Riaditeľka Centra voľného času  
v Novej Bani - p. Tatiana Polcová a zrkadlový pár skupiny Mirror Family 
privítali hostí pri vchode a vytvorili príjemný úvod do večera. Celý večer 
bol pod  taktovkou skúseného moderátora Dušana Musila. Otvorenie 
plesu patrilo tradične primátorovi 
mesta Nová Baňa Branislavovi 
Jaďuďovi, ktorý zaklopaním na 
banícku klopačku otvoril ples. Tú mu 
do sály za znení melódie piesne 
Baňa, Baňa priniesol krojovaný pár 
oblečený v baníckych krojoch. 

Úvod plesu patril Novobanským 
mažoretkám, ktoré vytvorili pestro-
farebný a energetický začiatok 
večera na známe melódie Abby  
a Queenu. Výraznou dominantou 
podujatia bola hudobná kapela 
Follow z Nitry, ktorá známymi 
„kavermi“ udržiavala tanec a veselú 
zábavu počas celého večera. 
Program obohatili dievčatá tanečnej 
skupiny Zuzana z CVČ hip-hopovou 
choreografiou. O  fantastickú večeru sa 
tradične postarala Radničná vináreň 
Ivana Lachkého. Neskoro v noci prišlo 
na rad tanečné číslo vo forme 
brazílskych tanečníc zo skupiny 
Bailadore Dance Group z Bratislavy, 
ktoré svojou vášňou a energiou očarili 
všetkých prítomných. Ich pôsobivé 
tance priniesli do sály exotickú atmosféru. Nezabudnuteľným momentom 
večera bola bohatá tombola s 30 cenami. Ďakujeme všetkým, ktorí do 
tomboly prispeli. Atmosféra v sále centra voľného času bola naplnená 
smiechom, tancom, radostnou energiou a ľudia sa zabávali do skorých 
ranných hodín. Novobanský ples sa stal nielen spoločenským podujatím, 
ale aj príležitosťou pre obyvateľov mesta stretávať sa, tancovať a zabávať 
sa spoločne. Výťažok, ktorý sme získali z tomboly, bude venovaný na 
aktivity pre deti z CVČ v Novej Bani. Bez zanietenia, tvorivosti  
a pracovitosti kolektívu CVČ by sa takéto náročné podujatie nemohlo 
uskutočniť, preto patrí veľké poďakovanie Tatiane Lachkej, Helene 
Lacovej, Anne  Kopernickej a Jurajovi Kološtovi.

Ďakujeme: Greatescape - Marekovi Lenčovi 
a Martinovi Štrbovi, TRISTON, s.r.o, 
Záhradkárstvu Jána Ďurčeka, Binda, s.r.o., 
Jánovi Forgáčovi, Coop Jednota, Petrovi 
Kopernickému, WASABI Nitra, Mont Design - 
Jozefovi Vozárovi, Knauf Insulation, s.r.o, 

Brokeria, Woodcoot stavebniny, In móda - Jane Benčaťovej, Vlasovému 
centru Jana Ciglanová, Lekáreň Vitae - Norbert Chano, Alexandrovi 
Lehmanovi, IBV STAVIVO Banská Bystrica, Eviaclinic Levice, Kataríne 
Segetovej, Eve Mikuškovej - Šport Bar Brehy, Martinovi Mikuškovi, 
Kvetinárstvu Erika Drgoňová, kníhkupectvu - Valérii Hollej, Braincom - 
Zuzane Muchovej, primátorovi mesta Nová Baňa Branislavovi Jaďuďovi, 
obsluhe – Nine Doubravovej, Soni Medveďovej, Karolíne Wagnerovej, 
Leone Tencerovej, Zuzane Doubravovej, Stanislave Špirekovej, Janke 
Pažítkovej, Dušanovi Musilovi, Damianovi Kopernickému, Michaele 
Štoselovej, Dagmar Lachkej, Kataríne Šipikalovej, manželom 
Medveďovcom a Fialovcom.

PaedDr. Tatiana Polcová, riaditeľka CVČ
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ŠPORT / MESTSKÁ KNIŽNICA

Výzva na podanie návrhov 
na Vyhlásenie najúspešnejších športovcov, trénerov 

a zaslúžilých funkcionárov mesta Nová Baňa za rok 2023
V rámci prezentácie športu vyhlasuje mesto Nová Baňa najúspešnejších športovcov, trénerov a zaslúžilých funkcionárov mesta Nová Baňa. 

Oceňuje ich vynikajúce výsledky a reprezentáciu mesta za rok 2023. 
Na základe výsledkov podaných návrhov budú vyhlásení tí najúspešnejší bez určenia poradia v nasledovných kategóriách: 

1. Jednotlivci juniori – mládež do 19 rokov   (3 ocenenia)
2. Jednotlivci seniori -  od 19 rokov  (3 ocenenia)
3. Kolektívy  - mládež a dospelí  (1ocenenie - mládež, 1 ocenenie - dospelí)
4. Zaslúžilí funkcionári, tréneri a športovci    (1 ocenený nad 60 rokov, ktorý nebol doposiaľ ocenený)  
5. Tréner roka     (1 ocenený)

Navrhnutí jednotlivci museli byť v roku 2023 registrovanými členmi 
klubu, ktorý má sídlo na území mesta Nová Baňa, alebo s trvalým 
pobytom v meste Nová Baňa.  

Kolektív môže byť hodnotený za predpokladu, že má sídlo na území 
mesta Nová Baňa a reprezentuje mesto Nová Baňa.

Za športový kolektív sa považuje v kolektívnych športoch celé 
družstvo, v individuálnych športoch štafeta.
 
Kritériá pre nomináciu: 
Jednotlivci:
- umiestnenie do 3. miesta v obvodných, regionálnych, krajských  
a republikových súťažiach;
- účasť v reprezentačných výberoch Slovenska v medzinárodných  
a medzištátnych súťažiach;
- účasť na OH, majstrovstvách sveta, Európy a iných svetových  
a európskych podujatiach.

Športový klub kolektívneho športu môže navrhnúť iba po jednom 
športovcovi v rámci družstva.
Kolektívy - mládež a dospelí:
- umiestnenie do 3. miesta v obvodných, regionálnych, krajských  
a republikových súťažiach;
- účasť a umiestnenie vo svetových alebo európskych súťažiach.
Zaslúžilí funkcionári, tréneri a športovci:
- bývalí vynikajúci športovci, dlhoroční pracovníci a funkcionári  
v oblasti športu v rámci mesta Nová Baňa;
- tréneri - dosiahnuté športové výsledky s jednotlivcami, kolektívom 
alebo klubom so sídlom na území mesta Nová Baňa.
Tréner roka:
- dosiahnuté športové výsledky s jednotlivcami, kolektívom alebo 
klubom v danom roku, ktorý má sídlo na území mesta Nová Baňa.

Návrh na ocenenie 
musí obsahovať:
• základné údaje o navrhovanom: meno a priezvisko, trvalý pobyt 
(mesto), športový klub, názov podujatia (Majstrovstvá SR, Európy  
a pod.), krajina, dátum;
• druh športu, disciplína, kategória;
• dosiahnutý výsledok – umiestnenie na podujatí s priloženou kópiou 
dokladu o dosiahnutom výsledku (výsledková listina, diplom); 
• úroveň dosiahnutých výsledkov v súťaži (obvodná, regionálna, 
krajská...);
• fotografia v elektronickej podobe (zo športového zápolenia alebo na 
stupni víťazov).
Nominácie podávajú: 
• športové kluby mesta Nová Baňa;
• občania mesta Nová Baňa (návrh musí byť potvrdený športovým 
klubom, že športovec je členom športového klubu so sídlom na území 
mesta Nová Baňa. V prípade, že nie je členom športového klubu 
pôsobiaceho na území mesta, musí mať trvalý pobyt v meste Nová 
Baňa).

Nominácia musí byť podaná na štandardizovanom formulári 
zverejnenom na webovej stránke https://www.novabana.sk/obcan/
sport/vyhlasenie-najuspesnejsich-sportovcov-trenerov-zasluzilych-
funkcionarov  do 15. marca 2024 na adresu: Mestský úrad Nová Baňa, 
Oddelenie kultúry, športu a mestskej knižnice, Námestie slobody č. 1, 
968 01  Nová Baňa alebo elektronicky na e-mail: lachka@novabana.
sk.

Anonymy a odkazy na webové stránky nebudú akceptované.

Dagmar Lachká
manažér kultúry a športu

Poďakovanie
Moja veľká vďaka 

patrí  Mestskej polícii 
v Novej Bani 

za pomoc  17.01.2024 
s uzamknutým 
vchodom domu  

a nájdením kľúča,  
tiež za chápavý 
profesionálny  

a ľudský prístup.
S pozdravom

H.M.

Knižné novinky v mestskej knižnici

Eva Čaklošová, knihovníčka
Zdroj: internet

Farebná India 
(Anna Rácová, Dušan 

Deák, Róbert Gáfrik, 
kolektív)

India žije závratným 
množstvom farieb, zvu-
kov, vôní a chutí. Indické 
mestá, festivaly a jedlá 
priťahujú všetky zmysly. 
India láka svojím kultúr-
nym bohatstvom, etnic-

kou rôznorodosťou a živými tradíciami. Kniha, 
ktorú držíte v rukách, predstavuje jej bohatú 
geografiu a históriu, rozmanitosť jazykov, kultúr  
a náboženstiev, krásu indickej literatúry, tradície 
indického myslenia, vedy a umenia či pestrosť 
indickej kuchyne.

Chodba hrôzy 
(Andrea Rimová)

Nečakané stretnutie s dáv-
nou kamarátkou prinesie Saši 
pozitívnu vlnu zmien a jej sny 
sú na dosah. Úprimné 
priateľstvo, skvelý muž a vyh-
liadky na spoločnú budúc-
nosť...

Keď Saša pri maminom 
hrobe natrafí na záhadného 

Hansa, prebudí sa v nej zvedavosť.
Bola to naozaj nehoda? Aké tajomstvo ukrýva Hans 

dlhých tridsať rokov? Ako to všetko súvisí s mužom, za 
ktorého sa plánuje vydať?
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POHRONSKÉ MÚZEUM V NOVEJ BANI

Na fašiangy veselo
Obdobie fašiangov (od Troch Kráľov po Škaredú stredu)  tvorí záverečnú 

časť zimného kalendárneho cyklu. Ich dĺžka sa dodnes riadi dátumom 
Veľkej noci. Pôvod majú v pohanských zvykoch. Najväčší vplyv na ne mali 
staroatické oslavy. Medzi hlavné patrili luperkálie, mamurálie, bakchanálie (gréc. 
dionízie, liberálie), alebo tzv. dii parentes = dni rodičov (slávnosti predkov).  
Z týchto sviatkov pochádzajú tradičné sprievody v maskách (termín „masca“ 
pôvodne označovalo dušu zomretého), bujaré zábavy a zvýšené holdovanie  
k jedlu a pitiu.

Fašiangy slávili aj starí Slovania, pričom si 
zhotovovali rozličné zvieracie masky. Toto 
obdobie označoval termín „mjasopust“, no od 
stredoveku ho nahradil názov nemeckého 
pôvodu „fašiangy“ (z nem. Fastenschank / Vast 
Schunk = posledné čapovanie alk. nápojov pred 
pôstom, resp. Fasching = posledné napitie). 
Rovnako sa od stredoveku najmä v nemecky 
hovoriacich krajinách organizovali obľúbené 
karnevaly (z lat. carne vale = „zbohom, mäso“). 

Fašiangy vrcholia tzv. krátkym fašiangom 
(nedeľa - utorok) a končia o polnoci pred 
Popolcovou (škaredá, krivá) stredou tradičným 
pochovávaním basy, po ktorej nasleduje  
40 dňový pôst pred Veľkou nocou. Ten sa  
v minulosti prísne dodržiaval, preto sa naši 
predkovia snažili obdobie fašiangov využiť čo 
najviac. Tolerovalo sa omnoho voľnejšie 
správanie ako počas bežného roka. Rovnako aj 
bohatšie hodovanie, pretože sa držali 
starodávnej viery: kto sa počas fašiangov 
dosýta naje, nebude po celý rok hladný. Pilo sa 
víno, pivo, pálenka či medovina, jedli sa mastné 
jedlá - mäso, slanina, šunka, údené mäso, 
hurky, klobásy, huspenina, tlačenka (na Štáloch 
nazývaná „švankajs“), vajíčka, pampúchy 
(šišky), chrapne (fánky), ... Suroviny na 
fašiangové hostiny sa najčastejšie získavali 
tradičnými fašiangovými obchôdzkami,  
v ktorých nesmeli chýbať rôzne zoomorfné 
(turoň, medveď, chriapa, kohút, koza, kôň, ...) 
alebo antropomorfné masky, ktoré 
zosmiešňovali ich predstaviteľov (napr. maska 
husára, poľovníka, mäsiara, tzv. Kuba, 
slameníka, čerta, cigánky, ženícha, nevesty - 
prespanky, starej baby s dedom v koši či maska 
z polovice muž, z polovice žena, ...). Masky mali 
pôvodne dôležitú úlohu - zabezpečiť plodnosť  
a prosperitu hospodárstva i úrody a zároveň 
zastrašiť nečisté sily, ktoré by to mohli negatívne 
ovplyvniť.

Hlavným organizátorom fašiangových zábav 
a sprievodov na dedinách i v mestách bola 
dospelá mládež. Fašiangové obchôdzky sa  
v jednotlivých regiónoch Slovenska odlišovali. 
Niekde sa s nimi začínalo už krátko po Troch 
kráľoch. Všade však vrcholili v posledný 
fašiangový víkend, pričom platilo, že fašiangy 
končili v utorok o polnoci tradičným 
pochovávaním basy. 

V prípade Novej Bane nesmieme zabudnúť 
na unikátny banícky fašiangový poriadok, ktorý 
sa tu dodržiaval a o ktorom sa viac dozviete 
napr. aj v rámci stálej expozície v Pohronskom 
múzeu.

Na záver zopár novobanských fašiangových 
zvykov: posledné tri fašiangové dni gazda 
nezapriahal dobytok, aby mu do jari „neokrivel“; 
ženy nesmeli nič šiť ani plátať, lebo by sa im cez 
žatvu zbierali prsty; na fašiangovej zábave 
musel každý tancovať, lebo inak by mu doma 
nenarástli konope, pričom platilo, že čím vyššie 
sa v tanci vyskakovalo, tým mali byť konope 
vyššie.

Mgr. Hana Zduchová, Pohronské múzeum
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ŠKOLSTVO

Interview s maliarkou  
Máriou Vojčiakovou

Maliarka aktuálne vystavuje 
svoje akvarelové obrazy 

pod názvom Esemes od 
9. februára do 3. marca 2024  
v Pohronskom múzeu Nová 
Baňa. Výstava a sprievodné 
workshopy s autorkou sa kona-
jú pod záštitou Pohronského 
múzea a ZUŠ Nová Baňa za 
podpory mesta Nová Baňa  
v rámci spoločného projektu 
oslavy 60-tich rokov existencie 
výtvarného odboru. 

Tvoje prvé stretnutie s výtvarným umením bolo už v rannom 
detstve, tvoj otec Juraj Vojčiak je profesionálny výtvarník, sochár – 
keramik. Aké máš výtvarné spomienky na seba z detstva?
Boli to rozhovory s otcovými kolegami, keď som ich počúvala. Otec nám 
zvykol dávať výtvarnú knižku alebo knižku s peknými ilustráciami, aby 
sme si pozerali obrázky. 

Aké spoločné výtvarné aktivity ste robievali s otcom? 
Rozdal papiere, farbičky a ceruzky a nechal nás kresliť samostatne. 

Aké námety z ranného detstva robíš doteraz? 
Robím všetko tak, ako som robila v detstve. Čo mi napadne, namaľujem si. 

Ako ťa detstvo ovplyvňuje? 
Veľmi. Zažila som otca, keď viedol výtvarný odbor v ZUŠ. Spomínam si, 
keď ste začali kresliť portréty a otec  s vami preberal kresbu. Zvyčajne nás 
malé usadil vo vedľajšej miestnosti, aby sme si kreslili, ale my sme veľmi 
rady chodili pozorovať a počúvať.

Aj tvoje ďalšie dve sestry, Vierka a Anička, okrem najmladšej 
Mišky, sa profesionálne venujú výtvarnému umeniu. Tvoja mamina 
stmeľuje celý čas rodinu a vytvára teplo domova. Ako sa žije  
v takejto netradičnej rodine? 
Naša mama právnička nás celý čas podporuje a pomáha nám.

Ako ťa rodina pozitívne ovplyvňuje, čo ti prináša? 
V našej rodine je veľa kreativity a otvorenosti vo všetkom, ako fungujeme 
– v tvorbe, pri zdobení stromčeka, pri práci v záhrade, v rozhovoroch. 
Pozitívne je to, že sa všetci spojíme a každý sa snaží tvorivo prispieť. Pre 
tvorivého človeka je dôležité byť s niekým otvoreným, ktorý dokáže 
vypočuť, porozumieť, poradiť alebo vedieť spolu vymýšľať. 

Kedy si si jasne uvedomila, že sa chceš venovať výtvarnému 
umeniu? Aké pocity, vízie, predstavy a idey ťa pri tom sprevádzali? 
Ako dieťa som zažila otcových kamarátov - umelcov. Ich svet, myslenie, 
hodnotenie a vnímanie z inej perspektívy ma veľmi priťahovali, tento svet 
bol odlišný od škôlky a školy. Tiež som stále niečo výtvarne robila. Táto 
príťažlivosť sa rozvíja až doteraz, akoby som nemala ani inú možnosť.

Prvé profesionálne vedenie si mala doma, neskôr ako žiačka 
výtvarného odboru ZUŠ Nová Baňa pod vedením tvojho otca. V čom 
to bolo iné v škole ako doma? 
Vytvárala som si  vzťah k otcovi ako umelcovi verzus ostatné deti na 
základe toho, čo im rozprával a radil, ako sa zapájal do ich sveta. 
Slobodnejšie som začala robiť s farbami a témami. 

Čo ti dalo 8 rokov navštevovania výtvarného odboru? Na aké 
najbláznivejšie príhody a výtvarné projekty si spomínaš? 
Spomínam si na to, ako nám hnil papier na kašírovanie vo vani, z ktorého 
sa robili objekty. Na chaos, ktorý všetky deti milovali. Na empatický  
a rovnocenný prístup otca k deťom z Hrabín, vplyv ich obrázkov na nás 
všetkých. Na otcovo čítanie rozprávok a vymýšľanie príbehov k tomu, ale 
aj na slobodu detskej fantázie dať si na papier vždy to, čo chceme,  
a uvoľnené rozhovory o tom. 

Čo ťa najviac bavilo robiť, aká technika, téma?  
Všetko sme brali ako hru. Veľké oživenie bolo, keď otec priniesol giocondy, 
čo bol sen každého dieťaťa - robiť so sýtymi a mäkkými farbičkami. Hodiny 
som kreslila a každý centimeter veľkého výkresu mal aj 5 odtieňov 
rôznych farieb. Alebo keď sme mohli z veľkej rolky baliaceho papiera 
rôzne skladať a vytvárať objekty, napríklad ozrutné žaby na gumičke  
a strašiť nimi ľudí, ktorí fajčili pod oknami školy. Doteraz môj kľúčový 
motív je figúra v pohybe ako okamih v rýchlom slede, ktorú niekedy 
nepostrehneš v abstraktných škvrnách.

Na Strednej škole Samuela Stankovianskeho v Banskej Štiavnici 
si študovala zaujímavý umelecký odbor: konzervovanie  
a reštaurovanie tlače, papiera a knižnej väzby. Význam špecializácie 
je zrejmý, no v čom ty vidíš navyše jej význam? 
Tento odbor nás viedol k tomu, aby sme si vytvorili určitý systém práce a 
prijali zodpovednosť za staré vzácne tlače a knihy, popritom sme preberali 
veľa grafiky, toto všetko pod vedením veľmi dobrej pedagogičky Míly 
Oravcovej, akademickej maliarky.

Čo ešte iné ťa naučila spomínaná pedagogička a ktorí ďalší 
učitelia ťa ovplyvnili a čím? 
V prvom ročníku sme učili proporčnú kresbu uhlíkom opakovaním toho 
istého zátišia. Na každej hodine sme museli mať ošmirgľovaný prírodný 
uhlík, nepoužívali sme ceruzu. Pokiaľ sme to vedeli, mali sme opadané 
kresby. Potom ma učil opäť môj otec, ktorý mi pomáhal zvládať rôzne 
situácie na strednej škole. Aj kritický pohľad pedagógov na moju kresbu 
ma naučil konštrukcii kresby, vystavať a zachytávať blokovo výrazy figúr 
a okamihy, posunúť sa od výrazu seba. 

Škola ťa veľa naučila o fascinujúcom a tvárnom materiáli, ako je 
papier. O jeho rôznych technológiách výroby, spracovania, 
konzervovania, reštaurovania ako aj o technikách práce s ním. Ako 
sa dajú tieto poznatky využiť pri voľnej tvorbe? 
Dá sa využiť retuš, technika priznanie reštaurátorského zásahu  
a pôvodného materiálu, t.j. práce s fľakom, špinou a prifarbovaním tak, 
aby to nebolo totožné, no nie príliš odlišné od pôvodného. Pointilizmus,  
t. j. dvojmilimetrové čiarky rôznej farby, ktorými pomaly vytváraš farebný 
odtieň a dopĺňaš tak určitý fragment obrazu. Mramorovanie, ktoré 
využívala stará kníhtlač na knižné väzby a prebaly kníh. Na hladine vody, 
rôzne rozvírenej, otláčaš mastné olejové farby na papier. Patina – podľa 
odtieňu hrdze hrdzavením vytvoríš novú vsunutú časť. 

Čo pre teba znamená papier, ako by si ho charakterizovala? 
Na strednej som objavila rôzne štruktúry papiera a viac priľnula k akvarelu. 
Papier znamená pre mňa čosi podobné, ako znamená pre určitých 
maliarov štetec. Tak ako ich emocionálne uspokojuje dotyk štetca a práca 
s ním, tak mňa jemná biela štruktúra papiera a farba, ktorá sa rozpíja. 

Vo výtvarnom štúdiu si pokračovala na Akadémii umení v Banskej 
Bystrici, v ateliéri klasických maliarskych disciplín pod vedením 
prof. Ľ. Hološku, kde si získala titul Mgr. art. Ako ťa profesionálne 
posunulo toto štúdium na vysokej? 
Ako každého stredoškoláka, ktorý nemá vlastný štýl a má stres z toho, že 
nevie kresliť. Ovláda len základy kresby portrétu a figúry, ktoré majú určitý 
výraz. Docentka Klaudia Kosziba nám ukázala, že kresba nie je len 
konštrukcia, ale v nej musí byť vidieť intuíciu a emóciu kresliara. 

Profesor Ľudovít Hološka je známy nielen ako maliar, kresliar, 
ilustrátor, ale je to píšuci výtvarník, teoretik, kurátor a propagátor 
výtvarného umenia. Celoživotne sa zaoberá výtvarným videním  
a znakovými asociáciami v maľbe a obraze. Čím obohatil tvoj 
výtvarný pohľad, myslenia, jazyk a hodnotový systém? 
Pri štúdiu s ním sme sa odrážali od konštrukcie farebnej plochy a figúry. 
Pán profesor mával s nami diskusné posedenia, aby nás uvoľnil. Na 
jednom z nich na nás nechal pôsobiť nie klasické dielo, ale znakovú 
kresbu a maľbu Paula Kleeho. Zmenilo ma to. Pri pánovi profesorovi som 

pokračovanie na str. 11



NOVOBANSKÉ NOVINY     11FEBRUÁR   2024

ŠKOLSTVO

17. ples rodičov a priateľov 
cirkevnej školy
V priestoroch  sály Centra voľného času 

v Novej Bani sa 13. januára 2024 konal 
po dlhšej vynútenej prestávke 17. ples rodičov  
a priateľov cirkevnej školy. Pozvanie na ples 
prijal aj pán primátor mesta Nová Baňa MVDr. 
Branislav Jaďuď  so svojou manželkou Tatianou. 
Do tanca hrala hudobná skupina New 

Generation so speváčkou Andreou Hlôškovou  
a spevákom, hudobníkom Martinom Tománkom. 
O výzdobu sa postaral Nezábudkin ateliér 
Veroniky Paulovej. Chutnú večeru uvarili  
v Reštaurácii v uličke. Fotografom večera bol 
Peter Valachovič. Tombolu tradične vtipne 
moderoval Karol Bartoš. V programe vystúpili 

mladí tanečníci z tanečno – 
športového klubu Tiffany pod 
vedením manželov Pšenákovcov  
a na saxofóne zahrala Žofka 
Zalaiová, žiačka ZUŠ v Novej Bani. 
Hostí obsluhovali naši  šikovní bývalí 
žiaci - Ľudka Pálenkášová, Samuel 
Pauček, Sára Laktišová, Nikolka 
Budinská a Adam Zumerling.  Do 
bohatej tomboly prispeli: Peter 
Budinský, In-Móda Janka Benčaťová, 
Vlasové centrum Janka Ciglanová, 
Kvety Dekor Petra Polcová. KITEX, 
s. r. o. Zvolen, prevádzka Nová Baňa, 
MEDI - PEDIKÚRA VIERA, MEDI - 
Pedikúra KATTY, SKI Centrum 
Drozdovo, Kaderníctvo SYLVIA,  
Dr. MAX, COOP Jednota Žarnovica, 
PROFIMONT NB, s. r. o., Stavebniny 
Mont-Design, Novobanskí Patrioti, 
CONECTA, Le Bistro Fou Nová 
Baňa, Kľúčová služba Peter Kašuba, 
Knauf Insulation, s.r.o., Schnitzel-
burger Nová Baňa, Dopmont Nová 
Baňa, Spodná bielizeň Nová Baňa, 
Bowling Bar Tekovská Breznica, 
Náboženská predajňa Mária 
Firáková, Lekáreň Medea, mesto 
Nová Baňa, MIRAH salón, ART 

STYLE Mgr. Zuzana Bratková, AXOL, s.r.o., 
Enviroplasty Ing. Jozef Habánik, MUDr. Peter 
Szücs, Drogéria Farby Laky Budinská, NOBA-
Trans, s. r. o., S-NOBADENT MDDr. Štefan 
Špirk, H-DENT MUDr. Michal Holý, STOMA 
MDDr. Vojtech Pozsonyi, Textilná galantéria 
Gombík, Kvetinárstvo Erika Drgoňová, 
Mäsiarsky dvor Maslen, Zdenka Dolinajová - 
nezávislá kozmetická poradkyňa, ŠPORT BAR 
BREHY, Knihy - Darčeky Valery, MUDr. Miloš 
Hrnčiar - stomatológ, Textilná galantéria Anna 
Peťková, Park Cafe Helena Tichánková, Your 
Style Drahoslava Bulíková, ABRACA Ing. Zuza-
na Mališová, Nitôčka Ľubica Budinská, 
Elektronics Katka Budinská, Jaroslav Buška, 
rodiny: Pirháčová, Hulová, Galetová, 
Zumerlingová, Králová, Šályová, Vallová. 

Ďakujem všetkým, ktorí sa akýmkoľvek 
spôsobom podieľali na zdarnom priebehu plesu, 
a tešíme sa na  jeho ďalší ročník.

PaedDr. Monika Solčanová

Základná škola sv. Alžbety v Novej Bani

pochopila, že mám slobodu robiť, ako chcem, zbaviť sa svojich návykov. 
Začala som konštruovať spontánnymi akvarelovými škvrnami figúru a iné 
obsahy. 

Prečo je podľa teba dôležité štúdium klasických disciplín, v čom 
sú aktuálne?  
Veľmi dobré je, keď sa človek odráža od niečoho, má pevné základy. 
Maľba poskytuje veľkú voľnosť, keď sa venujete jednej technike. 

Láska k papieru a akvarelu ťa drží celý život. Aj tvoja výstava 
Esemes ukazuje rôzne polohy práce s akvarelovými škvrnami, 
líniami, farbami, vrstvením, ktorými vytváraš formu a obsah obrazu. 
Ako vytváraš zvláštne škvrny? Vieš vopred tému, alebo postupne ťa 
škvrny dovedú?  
Nechávam sa viesť väčšinou podvedomím. Tému nie vždy vopred viem, 
zvyčajne sa to aj tak zmení. Pri práci sa odrážam od toho, čo mi technicky 
vyhovuje, od môjho nastavenia a času. Môj obraz, aj keď robím figúru, je 
vždy akvarelová skica, striehnem na moment a zachytím ho. 

Čo by si nám všetkým povedala o svojej zvláštnej technike 
vrstvenia a tak vytvárania obsahov? 
Obraz vytváram zo škvŕn, každá škvrna má viac významov a medzi sebou 
do seba zasahujú. 

Aké máš pocity a myšlienky pri tom? 
Snažím sa nemať myšlienky, nerozoberám v maľbe svoje rozpoloženia, 
starosti. Sústredím sa na okamih a čo ten ďalší prinesie. 

Prečo práve Esemes? 
Esemes je správa z podvedomia pre mňa. Ak ju pozorovateľ zachytí, 
zachytí aj význam, ktorý patrí aj jemu. 

Ty si príkladom človeka, čo sa od detstva doteraz neustále 
umelecky vzdeláva a rozvíja. Prečo je podľa teba umelecké školstvo 
dôležité a je ho dobré podporovať? 
Umenie je dôležité v prvom rade pre slobodný rozvoj inteligencie a kultúry. 
Čo sa týka výtvarnej kultúry sú to tisíce rokov existencie poznatkov, 
názorov a postojov. 

Aké želanie by si odkázala nám všetkým? 
Želám si, aby sme mali oči stále otvorené a aby sme si uvedomovali 
krásno v bežnom živote a vedeli sa tým nadchnúť ako malé deti. 

Mgr. Michala Lenčová, výtvarný odbor ZUŠ Nová Baňa, kurátorka výstavy  
Foto: Tomáš Oslanec

pokračovanie zo str. 10
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Stredná odborná škola obchodu  
a služieb v Novej Bani

Blahoželanie

Do ďalších rokov prajeme 
šťastie, lásku, spokojnosť, 

pevného zdravia stále dosť.
Ku krásnemu životnému 

jubileu želáme našej 
milej pani učiteľke 

Vilme Kráľovej
všetko najlepšie.

bývalí žiaci 9.A

Príspevok neprešiel jazykovou korektúrou.

Sociálny podnik mesta Nová Baňa, s.r.o. 
registrovaný sociálny podnik 

 

 

Poskytované služby: 

 

kosenie pozemkov a záhrad 

ukladanie dreva 

odstraňovanie a odvoz náletových drevín 

vypratávanie nehnuteľností – domov, chát,... 

búracie práce drobného rozsahu 

ručná úprava pozemkov 

pomocné práce rôzneho druhu 

iné práce podľa dohody 

 
 

Cenník: 
5,50 € / hodina 

 

 

Objednávky na telefónnom čísle 

045 / 67 82 823  alebo 0917 711 107 

e-mailom: socialnypodnik@novabana.sk 
0905 330 170

Sociálny podnik mesta Nová Baňa, s.r.o. 
registrovaný sociálny podnik 

 

 

Poskytované služby: 

 

kosenie pozemkov a záhrad 

ukladanie dreva 

odstraňovanie a odvoz náletových drevín 

vypratávanie nehnuteľností – domov, chát,... 

búracie práce drobného rozsahu 

ručná úprava pozemkov 

pomocné práce rôzneho druhu 

iné práce podľa dohody 

 
 

Cenník: 
5,50 € / hodina 

 

 

Objednávky na telefónnom čísle 

045 / 67 82 823  alebo 0917 711 107 

e-mailom: socialnypodnik@novabana.sk 
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Príspevok neprešiel jazykovou korektúrou.
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ŠKOLSTVO

Základná škola Jána Zemana Nová Baňa

Zemaňácky spravodaj
DO NOVÉHO ROKU 2024 VŠETKÝM PRAJEME RADOSŤ, LÁSKU  

A POKOJ V KAŽDODENNOM ŽIVOTE. NECH JE PLNÝ PRÍLEŽITOSTÍ, 
ÚSPECHOV A PRÍJEMNÝCH ZÁŽITKOV. ABY STE NAŠLI ODVAHU 
NA SVOJE SNY, ABY VÁM NOVÝ ROK PRINIESOL NAPLNENIE 
CIEĽOV A ŠŤASTNÉ CHVÍLE S VAŠIMI BLÍZKYMI. PF 2024!

Posledný mesiac v roku má tak trochu magický nádych. Ľudia konajú 
dobro viac ako po ostatné dni roka. A v takomto duchu sa niesla aj 
decembrová atmosféra v našej škole, ale nezabudlo sa ani na ľudové 
zvyky a tradície.

Predvianočnú náladu navodila príprava na benefíciu mesta Nová Baňa, 
na ktorú sme prispeli bohatým programom. Máme veľkú radosť, že sme 
mohli svojou kvapkou prispieť na dobrú vec. Všetky deti s radosťou 
predviedli svoje schopnosti pod vedením svojich učiteliek. 

„Vianočný čas, keď zrazu všetko má význam, keď dávať radosť je výhra 
pre všetkých okolo nás…“ slová  
v piesni Emmy Drobnej pripomínajú 
vianočné posolstvo, ktoré by malo 
byť v každom z nás. Naše deti a ich 
rodičia sa zapojili do výzvy  
a potešili seniorov v DSS Úsmev  
v Novej Bani darčekom, ktorý 
zahreje pri srdci. Je to už  
v našej škole tradícia v rámci akcie 
KOĽKO ŠŤASTIA SA ZMESTÍ DO 
KRABICE OD TOPÁNOK. Veď 
dávať je radosť! 

Ďalšou vydarenou akciou boli 
VIANOČNÉ TRHY v našej škole, 
kde sme otvorili brány našej školy 
širokej verejnosti a spojili tak 
všetky generácie na stretnutí  
v príjemnom prostredí s vyni-
kajúcim programom s výnimočnými 
hosťami. Ďakujeme všetkým 
šikovným ručičkám, ktoré prispeli  
k vytvoreniu širokej škály výrobkov. 
Každý si mohol vybrať to svoje, čím 
poteší svojich najbližších. Ďakujeme 
ručičkám detí, rodičov a kolegov. 
VEĽKÁ VĎAKA patrí všetkým 
REMESELNÍKOM, ktorí nielen 
obohatili ponuku svojimi produktami, 
ale niektorí z nich pripravili deťom aj 
TVORIVÉ DIELNIČKY. Zdravie sme 
si popriali vynikajúcim punčom. 
Sprievodnými stánkami boli stánok 
pre predškolákov a stánok 
podporného tímu. ZO SRDCA 
ĎAKUJEME  folklórnemu súboru 
HÁJ z Novej Bane a speváckej skupine TRNKY z Tlmáč.

SVIATOK SVÄTEJ BARBORY - deti zo ŠKD spoločne strávili jedno 
pekné popoludnie s deťmi zo Spojenej školy v Novej Bani. V každom 
oddelení si pripravili aktivity vhodné pre našich kamarátov: sledovali 
rozprávku o sv. Barbore, vymaľovávali vianočné maľovanky, vyrábali 
vianočné ozdoby  a zabavili sa pri interaktívnej podlahe. Všetko pekné 
zakončili sladkou maškrtou a teplým čajíkom. Tešíme sa na ďalšie 
stretnutie a zároveň ďakujeme za krásne spoločne strávené chvíle.

Ako každý rok tak aj tento navštívil našu školu SVÄTÝ MIKULÁŠ, ktorý 
obdaril všetky poslušné deti sladkou pochúťkou.

Svätá Lucia ukazuje svoju moc, lebo prináša najdlhšiu noc... Svätá 
Lucia nie je vymyslená postava, skutočne existovala. Je považovaná za 
patrónku poriadku – zvyk káže v tento deň zákaz prania a pradenia. 
Nemalo sa pracovať na poliach ani v domácnostiach. Inak by gazdiné na 
seba povolali bosorky. Dievčatá prezlečené za Lucie v domácnosti 
kontrolovali, či sa zvyk dodržiava. Chodili po príbytkoch a vymetali husími 
brkami pavučiny z rohov miestností, aby priniesli zdravie v budúcom roku.

Prvý december už tradične v našej škole patrí podujatiu pod 
celospoločenským názvom Deň červených stužiek. Hoci tohto roku trochu 
neskôr, predsa sa všetci deviataci zúčastnili programu venovanému 
solidarite s chorými aj s obeťami zákernej choroby AIDS. Pozretím filmu 
Anjeli si žiaci vytvorili obraz, aká ťažká je práca lekárov, ktorí zápasia  

v Afrike s vírusom HIV, a následne pochopili, že táto tvrdá realita nie je iba 
v ďalekej Afrike, ale aj v našej spoločnosti. Vytvorením živej stužky 
podporili všetkých, ktorí tento boj nevzdávajú.

Predvianočnú časť školského roka sme ukončili VIANOČNÝMI 
BESIEDKAMI v triedach a vzájomným obdarúvaním, kde si deti pripravili 
darčeky pre svojich kamarátov a rozžiarili tak iskierky šťastia v očkách 
plných očakávania. To bolo radosti!

  Mgr. Denisa Bátorová, foto: archív ZŠ

Ospravedlňujeme sa čitateľom a priaznivcom Základnej školy Jána Zemana  
za priradenie neaktuálnych fotografií k článku, ktorý bol uverejnený v januárovom 
čísle Novobanských novín. Zverejňujeme článok opäť so správnymi fotkami. 

Mrzí nás vzniknutá situácia. Ďakujeme za pochopenie.
Redakcia NN
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Základná škola Jána Zemana Nová Baňa

Zemaňácky spravodaj

Prvý mesiac nového roka sa 
vždy nesie v duchu usilov-

nosti, pretože žiaci sa snažia ešte 
vylepšiť svoje známky pred 
polročnou klasifikáciou a učitelia sa 
snažia im v tom pomôcť. Pretože 
hlavným cieľom je vždy snaha 
dopriať deťom pocit úspechu  
a radosť z dosiahnutých úspechov. 
Veríme, že väčšina bola so svojimi 
výsledkami spokojná a tí ostatní sa 
pustia s chuťou do práce na svojom 
zlepšovaní.

Začiatkom januára naša škola 
sprostredkovala screeningové 
zisťovanie očných porúch v pri-
márnom veku dieťaťa za účelom 
predchádzania epidémie krátko-
zrakosti firmou Emma Crystal, s.r.o., 
ktoré využilo množstvo žiakov. 
Niektorým boli zistené odchýlky  
a rodičia sa tak mohli zariadiť a ísť 
s deťmi na vyšetrenie a vyriešiť tak 
problém so zrakom svojich detí 
včas.

Alexandra Kušnyérová z Nadá-

cie Integra prišla šiestakom 
porozprávať o svojej práci 
venovanej podpore chudobných 
detí v Afrike. Dozvedeli sa, že deti  
v subsaharskej Afrike v oblasti 
Afrického rohu sa do školy tešia aj 
napriek tomu, že do nej musia 
často chodiť v prachu alebo blate 
denne niekoľko kilometrov a často 

nemajú ani topánky. Vedia totiž, že 
to je ich jediná možnosť, ako sa 
dostať z bludného kruhu chudoby, 
v ktorej žijú, a pomôcť tak aj celej 
svojej rodine. Šiestaci počúvali, 
prikyvovali a neprestajne sa pýtali. 
Zopakovali si, čo je to subsaharská 
Afrika, ktoré štáty patria do 
Afrického rohu a ktoré zviera je 

najnebezpečnejším zabijakom na 
africkom kontinente. Bola to veľmi 
zaujímavá beseda, deťom sa z nej 
ani nechcelo odísť.

Naše družinárske LIENKY boli 
na návšteve u kamarátov  
v špeciálnej škole a prežili spolu 
veselé popoludnie pri rozprávke, 
ktorú svojim kamarátom zahrali. 
Potom si užili multisenzorickú 
relaxačnú miestnosť a v nej vodnú 
posteľ, príjemnú hudbu a množstvo 
svetielok a trblietok. Bol to 
neopísateľný zážitok.

Samozrejme, nechýbali ani 
zábavné formy vyučovania, ktoré 
majú deti veľmi rady. Prváci zistili, 
že merať čas sa dá rôznymi 
spôsobmi. To, že zábavnejšie je to 
bez hodiniek, si mohli na hodine 
prvouky vyskúšať žiaci 1.B. Doma 
so svojim rodičmi vyrábali krásne 
presýpacie hodiny, ktoré mohli 
počas vyučovania vyskúšať. Bola 
to veľká zábava. Vlastnou 
skúsenosťou prišli na to, že 
rýchlosť merania záleží nielen od 
materiálu v hodinách, ale aj od jeho 
množstva. 

Plno zábavných úloh prinieslo aj 
TEMATICKÉ VYUČOVANIE, ktoré 
malo veľmi aktuálnu tému veno-
vanú odpadu. Žiaci riešili rôzne 
situácie, navrhovali riešenie, 
separovali, recyklovali a prežili 
zábavný a zaujímavý deň, počas 
ktorého prehĺbili svoje vedomosti  
v dôležitej téme dnešnej doby.

Po dobre vykonanej práci sa už 
tešíme na nadchádzajúce fa-
šiangové obdobie, ktoré bude 
určite plné radosti, zábavy a dobrej 
nálady.

Mgr. Denisa Bátorová
Foto: archív ZŠ
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Gymnázium Františka Švantnera v Novej Bani

2% z vašich daní pre GFŠ  
sú dobrou voľbou!
Milí rodičia a priatelia Gymnázia  

Františka Švantnera,
ďakujeme za vaše 2%, ktoré boli  

aj v roku 2023 poukázané SRRZ - RZ  
pri Gymnáziu Františka Švantnera v Novej Bani.

ĎAKUJEME, že tak urobíte opäť! 

Všetky dôležité informácie a tlačivo nájdete  
aj na stránke školy - www.gfsnbana.edu.sk.

IČO: 173196170658 
Právna forma: občianske združenie 
Obchodné meno: SRRZ - Rodičovské združenie 
pri Gymnáziu Fr. Švantnera so sídlom v Novej  Bani     
Sídlo: Bernolákova 37/9, 968 01 Nová Baňa
T. č.: 045/ 6857092

Čakajú nás výzvy v podobe  
krajských kôl olympiád
Z hľadiska kalendára školských olympiád 

boli mesiace december a január mesiacmi 
školských kôl jednotlivých olympiád z huma-
nitných predmetov. 

Aj v tomto školskom roku sa žiaci našej školy  
zúčastnili podľa svojho záujmu a profesionálneho 
zamerania jednotlivých súťaží. Do krajského 
kola posielame našich zástupcov s pres-
vedčením, že nielen budú reprezentovať školu  
a seba, ale hlavne získajú nové, cenné 
skúsenosti. V rámci jazykových olympiád  
a biblickej olympiády prešli žiaci aj okresným 
kolom, ktoré vnímame ako priestor vyskúšať si 
nové úlohy a otestovať aktuálny stav vedomostí, 
keďže v našom okrese súťažíme sami medzi 
sebou. Nakoniec nás budú v kraji reprezentovať 
naši najlepší: Olympiáda v anglickom jazyku - 
Viliam Gregor (4.A), Adam Zumerling (1.A); 
Olympiáda v nemeckom jazyku - Eva Jenisová 
(4.A), Samuel Pauček (2.A), Adam Zumerling 
(1.A).

Olympiádu ľudských práv si vyskúšalo 8 žiakov 
školy, s ohľadom na zložitosť tém súťažili hlavne 
žiaci 4. A triedy s tretiakmi. Najväčší prehľad  
v tejto oblasti uplatnila Ema Eliasová, ktorá 
zvíťazila pred Patríciou Palajovou. Ema je 
priamou postupujúcou a Patrícia sa stala 
náhradníčkou krajského kola, ktoré sa uskutoční 
8. februára 2024 v Banskej Bystrici.

Ekonomická olympiáda sa stáva veľmi 
obľúbenou hlavne medzi štvrtákmi, keďže jej 
úspešní riešitelia krajského kola majú možnosť 

byť prijímaní na VŠ ekonomického smeru bez 
prijímacích pohovorov. 72 študentov zo všetkých 
škôl banskobystrického regiónu si svoje 
vedomosti preverí 2. feb-
ruára 2024 v Banskej 
Bystrici. Medzi úspešnými 
riešiteľmi školského kola 
sú aj 3 študenti zo 4. A 
triedy - Juraj Maďar, Aleš 
Ševčík a Anežka Ďuro-
vičová, ktorí splnili 
podmienku 75 % úspeš-
nosti testu.

Tento rok najmasovejšiu účasť sme mali  
v školských kolách Olympiády zo  slovenského 
jazyka, keď 58 žiakov 1. A a 2. A triedy si zmeralo 
sily v kategórii B. Najlepšie sa umiestnila 
Katarína Gáborová z 2. A. 

49 tretiakov a štvrtákov spolu riešili test  
v kategórii A. Najlepší výsledok dosiahol Timotej 
Kratmüller (3. A) a zúročil svoje skúsenosti  

z minulého školského roka, keď reprezentoval 
školu v krajskom kole ešte v kategórii B.

Novinkou medzi našimi olympiádami je 
Olympiáda kritického myslenia, ktorá prebieha 
online. Do krajského kola, ktoré sa uskutoční 19. 
marca 2024, postúpili Veronika Magulová (4.A), 
Eva Žilková (3.A) a druháci Matúš Martinec  
a Martin Adamík.

Školské kolo Biblickej olympiády oslovilo 
sedem žiakov, ktorí vypracovali vedomostný test 

z vybraných kníh Svätého písma. Víťazstvo si 
odniesli traja žiaci z 2. A - 1. Ivana Balážiová,  
2. Michal Jenis, 3. Samuel Pauček.  
V dekanátnom kole sa na základe vzájomnej 
dohody víťazov predstaví GFŠ ako jedno 
súťažné družstvo v zložení Michal Jenis, Samuel 
Pauček a Lýdia Bratková, ktorá skončila na  
4. mieste.

Všetkým súťažiacim ďakujeme za zapojenie 
sa do jednotlivých olympiád a za zodpovednú 
prípravu. Tým najúspešnejším blahoželáme  
a držíme palce vo vyšších kolách jednotlivých 
súťaží.

PaedDr. Ľubica Husárová

Výborné študijné výsledky 
= motivačné štipendium

V prvom polroku školského roka sa motivačným štipendiám vďaka najlepším 
študijným výsledkom (priemer 1,00) potešia:

1. A
Adrián Karnek, Mária Krčmáriková, Jakub Kukučka, Damián Sitár, Adam Zumerling
2. A
Ivana Balážiová, Katarína Gáborová, Matúš Martinec, Samuel Pauček
3. A
Liliana Kapráliková, Miriama Kosejová, Peter Papánek, Eva Žilková
4. A
Daniela Budinská, Timea Černáková, Ema Eliasová, Henrieta Haringová, Eva Jenisová 

Tretiačka Eva Žilková si vďaka 2. miestu v krajskom kole Chemickej olympiády 
navyše zabezpečila motivačné štipendium  vo výške 40€ za úspešnú reprezentáciu 
školy.

BLAHOŽELÁME a ĎAKUJEME mestu Nová Baňa za finančnú podporu najlepších 
žiakov školy!

PaedDr. Renáta Juhásová
riaditeľka Gymnázia Františka Švantnera
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V našej MŠ sme v stredu 25. januára 2024 strávili veľmi príjemné dopoludnie s poľovníkom Romanom 
Kelecsényim. Pozvali sme si ho do našej škôlky, pretože v mesiaci január sa s detičkami rozprávame  

o lesných zvieratkách a o tom, ako sa o ne treba starať v zime. 
Pán poľovník na úvod detičky preskúšal, či vedia, aké zvieratká môžeme vidieť u nás v lese. Porozprával 

nám, ako sa poľovníci o zvieratká starajú v zime a čo všetko im nosia do hory. Našich škôlkarov zaujali prinesené 
vzácne trofeje, ďalekohľad. V triede nastalo najväčšie ticho vtedy, keď nám predviedol vábničku na srncov  
a ručadlo na jelene. A to bolo radosti, keď si deti mohli všetko popozerať, pochytať a dokonca aj vyskúšať. 

Ďakujeme mu veľmi pekne za návštevu a nové vedomosti o lese. Pre detičky to bol ďalší krásny zážitok. 
Bc. Lucia Holá, za kolektív MŠ, el. pracovisko Kolibská

Materská škola Nábrežná a elokované triedy Štúrova a Kolibská cesta

Behom za mier

14. ročník Behu mieru, ktorý organizuje ZŠ  
s MŠ Miroslava Bielika v Župkove, sa uskutočnil 
v piatok 19. januára. Beh je spomienkou na 
obete Krvavej nedele, kedy nacisti vyvraždili  
a vypálili obce Kľak a Ostrý Grúň. 

Svojou účasťou vzdali obetiam úctu aj študenti 
nášho gymnázia - Martin Kamenský (3.A), 
Samuel Pauček (2.A), Martin Zigo a Lukáš 
Miškov (1.A). V rámci plnenia aktivít 
dobrovoľníctva programu DofE pomáhala pri 
zabezpečení akcie Katarína Gáborová z 2.A  
a pomocnú ruku podala aj Hana Danišová z 1.A. 
Ďakujeme pani riaditeľke, ktorá našich bežcov 
bezpečne priviezla aj odviezla.

Katarína Gáborová, 2. A

Zavítal k nám poľovník

Cena predsedu BBSK udelená 
riaditeľke novobanského gymnázia

Na rokovaní zastupiteľstva BBSK dňa 11. januára 
2024 boli udelené Ceny predsedu BBSK  

11 oceneným, medzi ktorými bola ocenená aj PaedDr. 
Renáta Juhásová, riaditeľka GFŠ Nová Baňa, na základe 
nominácie predsedu BBSK. Cena predsedu BBSK bola 
udelená v roku 2024 po takmer 10-ročnej prestávke. Pri 
tejto príležitosti k dosiahnutému oceneniu pani riaditeľke 
Gymnázia Františka Švantnera srdečne gratulujeme  
v mene poslancov BBSK za okres Žarnovica ako aj  
v mene ostatných občanov. 

Na priloženom linku je videozáznam z rokovania zastupiteľstva BBSK z priebehu ocenenia pani 
riaditeľky https://www.youtube.com/live/73FTpSmEIRA... a z jej príhovoru za všetkých ocenených 
https://www.youtube.com/live/73FTpSmEIRA....

PhDr. Lenka Šubová, manažér projektov, komunikácie, propagácie
Foto: Mgr. Ľudmila Rajnohová, prednostka MsÚ, Marek Mačica, BBSK
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ŽILI MEDZI NAMI...

„Iba život, ktorý žijeme pre ostatných, stojí zato.”
 Albert Einstein

Dňa 22. marca si pripomenieme deň, kedy nás navždy opustil 
Dr. Jozef Vozár (11. 11. 1926, Nová Baňa – 22. 3. 2010, Dunajská 

Lužná – Bratislava).
Vyrastal v Novej Bani, časť Stará Huta. Gymnaziálne štúdiá absolvoval 

v Nitre v seminári verbistov. Tam v roku 1949 s vyznamenaním zmaturoval. 
Pokračoval v štúdiu s cieľom stať sa kňazom, no „akcia K” v apríli 1950 
jeho plány zmarila. Po pobyte v intenačnom tábore v Podolínci absolvoval 
dvojročnú vojenskú službu (1951-1953) v smutne známych PTP – 
práporoch. Po krátkodobom účtovníckom zamestnaní v Prahe sa vrátil na 
Slovensko. Zamestnal sa na Krajskej správe ministerstva vnútra Nitra ako 
referent na archívnom oddelení. Popri práci začal študovať archívnictvo 
na FF UK v Bratislave. 

Počas pôsobenia v Banskej Štiavnici sa Jozef Vozár zapájal do 
realizácie rôznych projektov z oblasti archívnictva, dejín baníctva  
a histórie Banskej Štiavnice. Jeho srdcovou záležitosťou sa stala história 
banského školstva. Neúnavne hľadal dôkazy o svetovom prvenstve 
banskoštiavnickej akadémie. Viaceré štúdie na túto tému publikoval aj  
v Nemecku, Rakúsku a Španielsku. V poslednom období poukazoval na 
nedocenený význam Mikovíniho baníckej školy založenej v Banskej 
Štiavnici v roku 1735. Kus práce vykonal na príprave vydania Sprievodcu 
po archívnych fondoch III. oddelenie ŠSÚA – oddelenia hospodárstva  
v Banskej Štiavnici (r. 1964), bol tiež jedným z dvoch zostavovateľov  
a viacerých autorov monografie Banská Štiavnica, (r. 1964). 

Bol najvýraznejšou postavou z tých osôb, ktoré stáli na čele Štátneho 
ústredného banského archívu v Banskej Štiavnici. Do archívu sa neskôr 
vracal ako bádateľ a nakoniec ako priateľ. Banská Štiavnica tohto 
múdreho človeka priťahovala natoľko, že si tu zadovážil chalupu a pri 

každej príležitosti ju navštevoval. 16. januára 1967 nastúpil Jozef Vozár 
do zamestnania v Historickom ústave Slovenskej akadémie vied  
v Bratislave. Tam v roku 1970 obhájil kandidátsku dizeratačnú prácu  
a v roku 1991 získal v Banskej Štiavnici „veľký doktorát.”

V pracovnom zaradení sa postupne prepracoval z vedeckého na 
samostaného a vedúceho vedeckého pracovníka. Dlhšiu dobu zastával 
funkciu vedúceho oddelenia. V roku 2002 mu bola udelená Cena za 
záchranu kultúrneho dedičstva a rozvoj mesta Banská Štiavnica – za jej 
sústavnú propagáciu svojimi dielami a za šírenie jej dobrého mena doma 
a v zahraničí. 

Mgr. Elena Kašiarová
Foto: archív Jozef Suchý

Spomíname na PhDr. Jozefa Vozára, DrSc.

Báči Jožko Vozár s manželkou Evou na roľnícku nedeľu v Novej Bani.
„Báči Jožko,” tak sme ich volali, keď prišli domov do Starej Huty.

Mgr. Alžbeta Hindická  ...žila medzi nami
Dokázať sa vcítiť do duše žiakov, rešpektovať ich, hľadať v každom 

jednom jedinečnosť a na tom stavať, takou bola pani učiteľka a moja 
triedna učiteľka Mgr. Alžbeta Hindická. 

Pre ňu sa stalo učenie slovenského, ruského a nemeckého jazyka nielen 
prácou, ale aj  poslaním. Aj vďaka nej som sa stala jej nasledovníčkou. 
Pomáhala mi na začiatku mojej učiteľskej praxe.

Bola aj veľkou oporou svojmu manželovi, udržiavala jeho pracovňu, 
chránila jeho vzácne historické materiály. Spomínam si, ako som ich spolu 
často stretávala na potulkách po prírode. Pani učiteľka tieto prechádzky 
mala už z rodiny, chodievala po Novej Bani a jej okolí so svojím otcom. 

Spolu s manželom vychovávali  dvoch synov k cieľavedomosti, 
pracovitosti, k záujmu o históriu mesta. O čom svedčí aj to, že 
najmä syn Rastislav je mimoriadny a splnomocnený 
veľvyslanec SR v Argentíne s akreditáciou v Bolívii, Čile, 
Paraguaji, Peru a Uruguaji a patrí medzi významné osobnosti 
Novej Bane.

Obdivovala som na nej skromnosť, ochotu pomáhať, humor 
a vždy pri našom stretnutí sa zaujímala o žiakov, ktorých učila. 
Zúčastňovala sa každého nášho stretnutia, len minulý rok už 
na to nemala dosť síl. Za 32 rokov jej pôsobenia v škole bola 
učiteľkou viac ako tisícke Novobančanov, preto nielen ja a moji 
spolužiaci budeme na ňu spomínať, ale mnoho ďalších jej 
žiakov, ktorých svojím učením a výchovou viedla k láske  
k Novej Bani.

Mgr. Katarína Rumanková
Foto: súkromný archív

Pani učiteľka so svojimi kolegyňami v roku 2015

Stretávka 2015
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SPOMÍNAME...

Bánov - N. Baňa → 4:14  /Mišík 4,5, Páleník 3,5, Kršiak 3,5, Zigo 2,5/
N. Baňa - N. Zámky → 12:6  /Budinský 4,5, Zigo 3,5, Mišík 2,5, Páleník 1,5/
Jacovce - N. Baňa → 10:8  /Kršiak 2,5, Mišík 2, Zigo 2, Repiský 1, Harmady 0,5/
N. Baňa - Komárno → 10:8  /Mišík 4,5, Harmady 2,5, Kršiak 2, Repiský 1/
Žitavany - N. Baňa → 7:11  /Mišík 3,5, Zigo 2,5, Páleník 2,5, Harmady 2,5/
N. Baňa - Levice → 14:4  /Mišík 4,5, Harmady 3,5, Kršiak 3, Páleník 3/
N. Baňa - Močenok → 15:3  /Harmady 4, Mišík 4, Kršiak 3,5, Pálenik 3,5/

13. kolo  20.01.24   N. Baňa - Šurany  /17.00/

14. kolo  27.01.24  N. Baňa - Lehota   /17.00/

15. kolo  03.02.24  Ludanice - N. Baňa

16. kolo  10.02.24  Žitavany - N. Baňa

Stolný tenis - výsledky

Čas ubieha a nevráti, čo vzal. 

Dňa 23. januára 2024 by svoje 84. narodeniny 
oslávila naša drahá mamička

Ľudmila Rojíková, rod. Šályová.
Dňa 31. januára 2024 uplynie 29 rokov odvtedy, 

čo nás vo veku 62 rokov
navždy opustil náš drahý ocko

Štefan Rojík.
S láskou spomínajú Adrika, Drahuška, Števko s rodinami.

Spomíname a nezabúdame

   Dňa 18. februára 2024 uplynú 3 roky 
od smutnej chvíle, keď nás opustila naša drahá

MUDr. Anna Snopková.

S láskou  a úctou  spomína celá rodina. 

Čas ubieha a nevráti, čo vzal. 
Len láska, úcta a spomienky v srdciach zostávajú.

Dňa 14. februára 2024 uplynie 2. výročie od chvíle, 
kedy nás navždy opustil 

náš milovaný manžel, otec, starý otec, svokor

Ivan Katina.

S láskou spomínajú manželka, deti s rodinami a brat Janko.

Dňa 19. februára 2024 uplynie 10 rokov 
od smutnej chvíle, čo nás navždy opustila 

naša láskavá a dobrá 
maminka, svokra, starká a prababka

Elena Horváthová.

Kto ste ju poznali, venujte jej spolu s nami tichú 
spomienku.

S úctou a láskou spomína celá rodina.

Čas plynie, úcta a spomienky zostávajú...

Dňa 5. februára 2024 uplynie 1 rok, 
ako sme sa navždy rozlúčili s našou milovanou 

mamičkou a babkou

 Máriou Muchovou, rod. Adamcovou, 

a 8 rokov, ako nás navždy 
opustil náš drahý  
otecko a dedko 

Jozef Mucha.

S láskou a úctou spomínajú syn a dcéry  
s rodinami.

Úsmev si mala na perách, 
dobrotu v srdci, lásku v duši...
Ľúbili sme Ťa, Ty si ľúbila nás, 

tú lásku v našich srdciach nezmení čas...

Dňa 1. februára 2024 uplynulo 
10 rokov od ťažkej chvíle, 

keď nás opustila naša láskavá 
mama, starká, babka

Mária Tužinská.

 S láskou a úctou spomínajú dcéry s rodinami.

Tabuľka po 12. kole:

1. Nová Baňa     12   11   0   1   143:73      34

2. Nové Zámky   12    7   2   3   132:84      28

3. Komárno         12    7   2   3   117:99      28 

12. Šurany          12   2   1   9    78:138     17

Rozpis zápasov:

Ing. S. Katina, Stolnotenisový klub Nová Baňa

ŠPORT

POĎAKOVANIE
Život je pridlhý a niekedy krátky, kto navždy odišiel, nepríde spiatky, 

tak ako ráno obloha nevracia slnečným lúčom zlatý svit mesiaca,
tak sa ty nevrátiš späť, zato v spomienkach so slnkom zasvieť,

zasvieť aj s lunou, aj ako striebro hviezd,
spomienku v srdci chceme si všetci niesť...
Dňa 26. januára 2024 nás vo veku 93 rokov  

navždy opustila milovaná
Mgr. Alžbeta Hindická.

Ďakujeme všetkým, ktorí sa s ňou prišli rozlúčiť,  
za kvetinové dary a prejavy sústrasti.
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Činnosť Občianskeho združenia Nová Baňa v roku 2023
Občianske združenie Nová Baňa vzniklo z iniciatívy a nadšenia 

mladých ľudí, pracujúcich v oblasti baníctva, v záujme zachovania 
kultúrneho dedičstva a ochrany prírodných krás novobanského regiónu 
pre súčasníkov aj budúce generácie. Naše mesto a priľahlé obce zdieľajú 
viac ako 500-ročnú históriu ťažby nerastných surovín, predovšetkým 
drahých kovov. Cieľom združenia je zviditeľnenie slávnej banskej histórie 
a priblíženie atraktívnej prírody Novej Bane a okolia návštevníkom. 
Pôsobíme už 21 rokov a aj v roku 2023 sme sa vďaka nezištnej podpore 
dobrovoľníkov a partnerov a vďaka finančnej podpore rôznych subjektov 
spolupodieľali na realizácii viacerých aktivít.

Dňa 19. februára 2023 sme 
zorganizovali druhý ročník 
Baníckeho fašiangu v radničnom 
parku. V spolupráci s mestom 
Nová Baňa, FS Háj a ďalšími 
účinkujúcimi sme priniesli ukážky 
tradičného fašiangového poriadku 
baníckej mládeže a baníckych 
tancov. Už sa na vás všetkých 
tešíme na treťom ročníku, ktorý sa 
bude konať v nedeľu 11. februára 
2024.

K vzácnemu historickému 
dedičstvu, ktoré sme verejnosti 
chceli pripomenúť, patri aj práca 
množstva novobanských kamenárov, predovšetkým výroba mlynských 
kameňov. V priestoroch CVČ boli za týmto účelom inštalované samotné 
ryolitové mlynské kamene, ktoré boli doplnené informačnou tabuľou.  
V týchto miestach totiž kedysi stála továreň na ich výrobu, ktorá zásobovala 
svojimi produktami mlyny vo veľkej časti Európy. Tento počin vznikol  
v Komisii cestovného ruchu a propagácie pri MsZ v Novej Bani z iniciatívy 
Igora Gladiša a Branislava Medveďa a realizovali sme ho spoločne  
s mestom Nová Baňa, Pohronským múzeom, TS Nová Baňa a firmou 
NOBA, s. r. o. Jeden z inštalovaných mlynských kameňov nám poskytla 
MUDr. Miriam Palajová, za čo jej ďakujeme.

V oblasti obnovy banských diel sa sústreďujeme na konzervovanie  
a následné sprístupnenie archeologickej lokality Althandel – podarilo sa 
odkryť 300-ročné základy strojovne a časti kúreniska Potterovho 
atmosférického stroja na čerpanie banských vôd, ktoré sú najstarším 
zachovaným nálezom svojho druhu na svete. Za týmto  účelom sme 
prispeli na vypracovanie potrebnej projektovej dokumentácie  
a zorganizovali sme aj verejnú  zbierku, z ktorej výnos vo výške 4259,78 € 
bude použitý na najnevyhnutnejšie práce. Na vyzbieraní týchto 
prostriedkov sa okrem úvodnej akcie „Spoločne pre Althandel“ podieľali 
hlavne Letné kiná na Tajchu, organizované Marekom Uškrtom z OZ Nova 
Montania, a tiež Cvičenia pre Althandel s Annou Faturovou. Zbierku tvorili 
aj príspevky na osobitný transparentný účet, darcovské SMS správy  
a príspevky do stacionárnych pokladničiek aj do prenosnej pokladničky.  
Dobrovoľníci zatiaľ nálezisko  kvôli ochrane pred poveternostnými vplyvmi 
prekryli provizórnym debnením. Do konzervácie náleziska naše združenie 
investuje viac ako 10 000 €. 

Až do sprístupnenia konzervovaného nálezu sa má verejnosť možnosť 
bližšie sa s ním oboznámiť v novootvorenej dočasnej expozícii ohňového 
stroja a baníctva. Návštevníka tejto expozície čakajú informácie  
o geologicko-rudnom bohatstve nášho regiónu, o histórii a fungovaní 
stroja aj o priebehu výskumu základov strojovne. Okrem geologických 
vzoriek sú prezentované aj rôzne artefakty v podobe historických 
baníckych pracovných nástrojov či viacero typov kapeliek a téglikov, ktoré  
pre potreby skúšobníctva dodávali novobanské hrnčiarske dielne, ale aj 
edukačný model parného stroja Newcommenovho typu. Expozíciu, ktorá 
je dielom dobrovoľníkov, združenie sprístupnilo v priestoroch bývalej 

garáže na Mariánskej ulici č. 8 v blízkosti 
samotných základov strojovne dňa  
18. novembra 2023.

V uplynulom roku podporilo naše 
občianske združenie vydanie nádherne 
ilustrovanej knihy povestí autora Petra 
Kopernického pod názvom „Zlatý rak  
z Kőnigsbergu.“ Krstný otec knihy  
a zároveň predseda združenia Branislav 
Medveď ju do života uviedol zlatým 

prachom pri krste, uskutočnenom 6. decembra 2023.
Počas celého roku prebiehali komentované vychádzky po obidvoch 

trasách banského náučného chodníka v rámci projektu Oblastnej 
organizácie cestovného ruchu Región Gron. Účastníkov týchto vychádzok 
nazvaných „S baníkom za históriou“ sprevádzal sám predseda združenia, 
ktorý im fundovane priblížil históriu novobanského draho-kovového 
baníctva a významné banskotechnické pamiatky.

Zástupcovia OZ Nová Baňa sa okrem spomenutých aktivít podieľali či 
zúčastňovali aj na ďalších podujatiach organizovaných v meste  
a reprezentovali i na akciách mimo mesta, prevažne spoločne s FS Háj.

Všetku svoju činnosť vyvíjajú členovia združenia dobrovoľne a nezištne 
v prospech obyvateľov a návštevníkov nášho mesta. Pri každej z našich 
aktivít sme našli množstvo podporovateľov a priaznivcov z radov občanov 
i firiem v meste, čo nás napĺňa vďačnosťou a radosťou. Naše pôsobenie 
by nebolo možné bez potrebnej administratívy, ktorú dobrovoľne vzala na 
svoje plecia naša členka Katarína Lehotská, čím vytvára pre našu prácu 
potrebné podmienky a zázemie. 

Príjmy OZ Nová Baňa za rok 2023 vo výške 15 879,48 € boli tvorené 
členskými príspevkami, dotáciami, verejnou zbierkou, darmi, reklamou, 
pričom najvyššiu príjmovú položku tvoril 2% podiel zaplatených daní. 
Výdavky vo výške 6360,73 € putovali na projektovú dokumentáciu 
Althandel, na vytvorenie dočasnej expozície, na vydanie knihy povestí  
a nevyhnutné administratívne poplatky. Z rozdielu budú financované 
prevažne práce na konzervovaní nálezu strojovne Potterovho stroja.

Všetkým darcom, ktorí nás v uplynulom roku podporili či už finančne, 
prácou, materiálom, alebo zľavami, zo srdca ďakujeme. Naša vďačnosť 
smeruje aj ku všetkým, ktorí prispeli nášmu združeniu 2% zo svojich daní, 
prosíme, aby nám aj v nasledujúcom roku zachovali svoju priazeň,  
a dúfame, že pribudnú aj ďalšie firmy a občania, ktorí nám asignáciou 
dane pomôžu pri plnení našich cieľov. Samotné konzervovanie nálezu si 
vyžiada ďalšie finančné prostriedky, ktoré budeme na tento účel 
potrebovať. 

Ďakujeme, že nám pomáhate zachovať kultúrne dedičstvo 
novobanských baníkov.

Branislav Medveď
za členov OZ Nová Baňa


